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初三英语教材内容丰富，课文难度加大，但为考生写作水平的提高提供了丰富语料。

希望考生在学习新课时能关注以下几点，提高自己的写作能力。

一、摘抄积累好词好句

1.摘抄积累分四点
在日常学习中，考生要随时将遇到的好词好句记录到摘抄本上，形成自己的语料库。

这些好词好句既可以是教材上的经典句型，也可以是做题过程中或泛读英文读物时遇到

的喜欢或是理解有困难的句子。对于这些好词好句，考生需要依序做到以下四点：摘抄、

理解、记忆、运用。这里说的运用，即能够在新的情境中运用积累的句型去表达。另外，对

于某些特征明显的句式可归类并标注用途，以便下次写作时信手拈来。

2.改写仿写加以运用
对于摘抄积累的句子，考生要学会在新情境中加以运用，即改写仿写句子。改写仿写

时要保留句子的主要框架，只改变其中的几个甚至一两个词。

例如，尽管我们没意识到，但微笑是一种很重要的沟通方式。

（1）Smiling is an important form of communication, although we don’t often realize it.

（2）It’s important to smile when we communicate with others.

（3）Smiling has been extremely important for communication.

二、改写仿写课文练笔

对于好的课文，考生要学习借鉴文章结构、经典句型、有用短语，进行改写仿写，从而

提高自己的写作水平。一定量的课文改写仿写是英语学习者体验、模仿成功写作的重要

途径，也是英语学习者新情境再创新的基础，所以考生要重视课文的改写仿写练笔。

下面以九年级Unit 1 Communication Workshop单元写作为例。话题为Tips for Eng-

lish Learning。课文原文如下：

Hi Minghua,

Don’t be frustrated. Learning a new language is not easy. I can share some of my learning

tips with you.

For vocabulary, I think it’s useful to make word lists for different topics. For example, you

can make lists for fruit, vegetables and animals. Then you can review them whenever you have

time. The more you review, the more easily you’ll remember! And when you want to speak or

write on a certain topic, you can refer to those lists.

As for grammar rules, I’ve used pictures and tables to help me, for example with verb

tenses. I’ve also tried to put difficult structures into songs, but I think the best way to remember

grammar rules is to use them. These methods work well for me. You can have a try.

In the past, I was also very nervous when I spoke English in class because I was afraid of

making mistakes. Then, I tried to talk to myself. Whenever I was alone, I just talked to myself

in English. It worked. Now I no longer feel nervous when I speak English in class!

I hope these tips are helpful for you. I am sure you will feel less frustrated soon.

Good luck!

Steve

改写仿写范文展示:

Learning English is hard. But I can share some tips with you.

For listening, I think it’s useful to listen to English songs. For example, you can write down

the words you heard when you listen to your favorite English songs. Then you can review the

words whenever you have time. The more you listen, the better your listening ability will be.

For speaking, I was very nervous when I first spoke English. But I tried to talk to my

teacher in English whenever I had a chance. It worked. Now I am no longer afraid of speaking

in class.

As for reading and writing, I’ve used English book worm to help me. I’ve tried to put the

stories into different parts and get the main idea. But I think the best way is to write down

something after reading.

These tips worked well for me. I hope they are helpful for you as well.

点评：本文借鉴了课文的写作框架和重要句式。结构清晰，层次分明。首段引出主题

即分享学习技巧，中间三段借鉴了原文的句式结构，从三个不同角度分享了作者听、说、

读、写的具体问题和解决方法，最后一段回扣主题，表达了作者希望自己的学习技巧能够

帮助他人的愿望。

三、学以致用情境迁移

1.借鉴课本写作框架
教材用“问题结构图”提供了题目为My Favorite Inventor的文章结构，考生可仿照这一

文章结构，写我最喜欢的发明家或科学家。

Think of a scientist or an inventor that you admire. Answer the questions in the diagram

below.

4.What do you learn from him/
her? (e.g. His story teaches us...)

１.What is his/her name? What was his/
her major achievement? （e.g. invented/
developed...that...,awards received）

3.Why is the achievement important?
（e.g. It’s because it is useful/helpful for...）

2.Why did they make their
invention? How did he/she
succeed?

2.补充语料进行写作
针对上述参考问题提供以下语料，考生可结合自己平时积累的好词好句以My Favor-

ite Inventor/Scientist为题进行写作。

针对每个问题的句式结构
1.Who is your favorite inventor/scientist?
My favorite inventor/scientist is...

...is my favorite inventor/scientist.

The inventor/scientist that I admire the

most is...

Among all the inventors/scientists, I like...best.

2.What did he/she invent?
He invented...

He developed...

He received awards for inventing...

3.Why did he/she invent it?
He invented it because people had difficulty in

doing...

Since（因为）there was no...at that time, which

made life inconvenient（不方便的），he/she

decided to...
4.How did he/she invent it?
He invented it accidentally. One day, he...

He tried hard to...

He made every effort to...

He was not afraid to...

Henevergaveup facing failuresone after another.
5.What effects did the invention bring?
It’s useful/helpful for...

It made life easier and more convenient.

It made it possible for people to...

6.What do you learn from him/her?
I learn from him/her that we should...

His story teaches me that...

有用短语
Bi Sheng

Zhang Heng

Cai Lun

Yuan Longping

Thomas Edison

...be famous for...
light bulb灯泡

filament 灯丝

platinum alloys 铂合金

carbon碳

phonograph 留声机

film projector 电影放映机

paper making technology造纸术

the hybrid rice杂交水稻

seismograph地动仪
write down

die of starving

see...clearly at night

talk to families and friends far away

forecast earthquake

with carefulness and patience

in a hard way

through efforts and failures

No pain, no gain.

with the spirit of creativity

try out
to make the night bright in a safer way

to record...

to feed people

to save people’s lives

to protect people
not only...but also...

didn’t succeed all the time

never give up

keep creative

is worthy of

3.欣赏范文积累背诵
My Favorite Scientist

Among all the scientist, I like Yuan Longping best. He developed the technology of the

hybrid rice and he is a great scientist.

Since there was no enough food at that time, which made many people die of

starving. To end the tragedy, he decided to find out a better rice and he wasn ’t

afraid of difficulties he met. Through failures and efforts, Yuan Longping developed the

hybrid rice, which is important because it can feed not only the Chinese but also

people from other countries. The hybrid rice saved numerous people ’s lives from

starving.

I learned from him that we should follow our dreams and try our best to achieve our goals.

点评：本文结构清晰，层次分明。首段作者提出自己最喜欢的科学家以及他的发明；

第二段介绍了发明的原因、经过及其重要意义；最后一段写明了这个科学家对自己的影

响。本文句式丰富，语意连贯，简单句与复合句穿插，并恰当使用了从句。

My Favorite Inventor

I’m very glad to introduce my favorite inventor to you. Among all the inventors from past

to now, I admire Edison the most.

Edison was famous for the invention of light bulb. Before Edison invented the light bulb,

people could only use candles at night, which is really dangerous and inconvenient. Edison’s ef-

forts made the night bright in a safer way.

However, the invention of light bulb was not easy. Edison tried out thousands of materials

for filament including iron silk, hair and so on with carefulness and patience. Finally, after much

effort, he found the right one and brought light to the world.

Although Edison didn’t succeed all the time, he never gave up. His persistence is worthy

of our learning.

点评：本文层次清晰，语意连贯。首段开门见山，提出自己最喜欢的发明家；第二段主

体部分阐述发明的缘由，结合当时实际，生动地说明发明灯泡的必要性；第三段由However

转折词引出发明过程的艰辛；最后一段有理有据阐明爱迪生对自己的影响。本文长短句

结合，简单句与复合句结合，恰当运用了转折词However以及although等连词，使得本文内

容丰富、语句富有表现力。

英语写作考查的是考生的写作逻辑以及语言功底。写作逻辑的培养及语言的积累得

益于对范文框架的分析和模仿，以及日常好词好句的积累与仿写改写。唯有扎扎实实做

好以上步骤，写作才能取得长足进步。

初三英语同步话题写作指导
北京市昌平区第一中学中滩学校教师 朱晓瑜


